
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
راویکتاب»کوچهنقاشها«:

حاتمیکیایادشهدارازندهمیکند
س��یدابوالفضل کاظمی راوی 
کتاب »کوچ��ه نقاش ها« و از 
یاران نزدیک شهید مصطفی 
چمران با حضور در برنامه »ماه 
 نش��ان« خاطرات��ی را از مادر 
3 شهید ملاشریفی و ابراهیم حاتمی کیا و ساخت 
فیلم »چ« گفت. به گزارش تسنیم، سیدابوالفضل 
دوران  در  میث��م  گ��ردان  فرمان��ده  کاظم��ی، 
دفاع مق��دس بود که مس��تند »کوچه نقاش ها« 
روایتی از زندگی این روزهای این فرمانده اس��ت. 
فرمانده دوران دفاع مقدس درباره فیلم »چ« گفت: 
از ابراهیم حاتمی کیا، کارگردان فیلم س��ینمایی 
»چ« تشکر می کنم. حاتمی کیا کارگردان نیست 
یاد شهدا زنده کن است. عشق زنده کن است. راوی 
کتاب »کوچه نقاش ها« گفت: روزی مادر 3 شهید 
دوران دف��اع مقدس آمد و 3 تا از النگوهای خود 
را نذر کمک به جبهه ها کرد و رفت؛ صدای ش��ان 
کردیم که مادر رسید هدیه را نگرفتی نگاهی به ما 
کرد و گفت من 3 شهید دادم و رسید نگرفتم. این 

شخص کسی نبود جز مادر 3 شهید ملاشریفی.

رئیسسازمانصداوسیما:
بارسنگینجنگنرمبردوشرسانه

ملیاست
صداوس��یما  س��ازمان  رئیس 
در دیدار صمیمان��ه مدیران و 
سردبیران معاونت خبر تاکید 
کرد: بار سنگین جنگ نرم در 
جه��ان امروز بر دوش رس��انه 
ملی اس��ت و خبر در قله این جن��گ قرار دارد. به 
گزارش تسنیم، علی عسگری در این نشست گفت: 
اگر در گذش��ته دیگران می جنگیدند و حوزه خبر 
مس��ؤولیت بیان افتخارات فرماندهان و افسران در 
دف��اع را داش��ت، امروز همه چیز ب��ه میدان نبرد 
نرم خلاصه ش��ده است و ما مباهات می کنیم که 
نیروهای مقاوم، وفادار، فهیم و بادانشی مانند شما 
را در جبه��ه نبرد نرم داریم. رئیس رس��انه ملی با 
اشاره به رشد قارچ گونه شبکه های ماهواره ای معاند 
و فارس��ی زبان گفت: آنان برای شکستن مقاومت 
مل��ت ایران با تمام قدرت از تحقیقات و مطالعاتی 
که در دانش��گاه های جبهه استکبار در زمینه های 
ایران شناس��ی و شیعه شناسی صورت گرفته است 
اس��تفاده می کنند و شاید هیچ نقطه ای در جهان 
تا این حد هدف تهاجم رسانه ای قرار نگرفته باشد. 
رئیس رس��انه ملی با اشاره به دیدگاه برخی درباره 
افول رسانه هایی مانند رادیو و تلویزیون در فضای 
جدی��د، گفت: اگ��ر از فناوری ه��ای نوین بخوبی 
استفاده کنیم، می توانیم کارآیی رادیو و تلویزیون 
را بیش از گذشته افزایش دهیم و توجه به اقدامات 

محتوایی از ضرورت های این رویکرد است. 

»وصالیار«در۹ایستگاه
فرهنگیشهرداری

مع��اون فرهنگی س��ازمان فرهنگی- هنری 
ش��هرداری تهران، از برگزاری ویژه برنامه »وصال 
یار« به مناس��بت فرا رسیدن شب های قدر خبر 
داد. به گزارش تس��نیم، حجت الاس��لام حسن 
ناصری پور، معاون فرهنگی س��ازمان فرهنگی- 
هنری ش��هرداری تهران، گفت: س��تاد برگزاری 
ویژه برنامه »بر آستان جانان« با توجه به حضور 
حداکثری مخاطبان در اماکن برگزاری مراس��م 
شب های قدر، در نظر دارد موضوع انس با حضرت 
بقیه الله الاعظم را با عنوان »وصال یار« مورد توجه 
ق��رار دهد. وی افزود: در این برنامه، 9 ایس��تگاه 
فرهنگ��ی راه اندازی می ش��ود و مناطق 22 گانه 
و فرهنگس��راهای خاص، برنامه هایی با محتوای 
انس با امام هستی را اجرا می کنند. مشاور رئیس 
س��ازمان فرهنگی- هنری با اشاره به اینکه همه 
مناطق در اجرای »وصال یار« مش��ارکت دارند، 
درب��اره مکان های برگ��زاری برنامه تصریح کرد: 
مسجد ارگ، حرم حضرت عبدالعظیم حسنی)ع(، 
میدان خراسان، مسجد و میدان امام حسین)ع(، 
مصلای امام خمینی)ره(، آستان مقدس امامزاده 
صالح)ع(، حرم مطه��ر امام خمینی)ره(، مهدیه 
امام حس��ن مجتبی)ع( و حس��ینیه همدانی ها 
مکان هایی هستند که برای اجرای این ویژه برنامه 

درنظر گرفته  شده است. 

آشتیانیپورمدیرگروهفیلم
وسریالشبکهیکسیماشد

ب��ا حکم علیرض��ا برازش مدیر ش��بکه یک 
سیما، امیرحسین آشتیانی پور، مدیر گروه فیلم 
و سریال شبکه یک سیما شد. به گزارش تسنیم، 
علیرضا برازش که 16 خردادماه از سوی مرتضی 
میرباقری، معاون سیما به عنوان مدیر شبکه یک 
سیما منصوب شده بود پس از گذشت 2 هفته 
تغییرات مدیریتی خود را در ش��بکه یک سیما 
آغاز کرد. وی در گام اول امیرحسین آشتیانی پور 
را به عنوان مدیر گروه فیلم و سریال شبکه یک 
انتخاب کرد و ظهر دیروز مراسمی برای معارفه 
آشتیانی پور برگزار شد. آشتیانی پور که در کارنامه 
خود مدیریت گروه فیلم و سریال شبکه سه را هم 
دارد، فارغ التحصیل رشته کارگردانی از دانشکده 

سینما و تئاتر است.

عرضهمحصولاتجانبیانیمیشن
»شاهزادهروم«

اولین س��ری از محصولات جانبی انیمیشن 
سینمایی »شاهزاده روم« در قالب پوشاك، طراحی 
و تولید شده و در نمایش��گاه قرآن تهران عرضه 
می شود.  به گزارش »وطن امروز« این پوشاك که 
در قالب لباس تابستانه دخترانه و پسرانه توسط 
تولیدی »ردا« طراحی شده، مناسب گروه کودك 
و نوجوان اس��ت.  پوش��اك انیمیشن سینمایی 
»شاهزاده روم« هم اکنون در شبستان ضلع شرقی 
مصلای تهران، انتهای بخش رسانه های دیجیتال، 
ابتدای قسمت عفاف و حجاب نمایشگاه قرآن تا 
هش��تم تیرماه و با تخفیف های ویژه ماه مبارك 

رمضان عرضه می شود. 

راهاندازیپویشمردمی
»منجمکرانیام«

پویش مردمی »من جمکرانی ام« در آستانه 
س��الروز تأسیس مس��جد مقدس جمکران در 
اینستاگرام راه اندازی شد.  به گزارش فارس، 17 
ماه رمضان مصادف با س��الروز تأسیس مسجد 
مق��دس جمکران به فرمان حضرت حجت بن 
الحسن العسکری ارواحناه فداه است، به همین 
منظ��ور پویش مردم��ی #من-جمکرانی ام در 
ش��بکه اجتماعی اینس��تاگرام راه اندازی شد. 
در پوی��ش #من-جمکران��ی ام که ب��ا هدایت 
روابط عمومی و امور بین الملل مسجد مقدس 
جمکران ص��ورت گرفته، هنرمن��دان و اهالی 

فرهنگ و ورزشکاران حضور دارند.

بازخوانیمواضعانقلابیرهبر
انقلابدر»منانقلابیام«

کت��اب »م��ن انقلاب��ی ام« ک��ه بازخوان��ی 
برجسته ترین مواضع انقلابی رهبر معظم انقلاب 
است توسط نشر س��اقی منتشر شد.  به گزارش 
روابط عمومی موسسه انتشاراتی روایت، نشر ساقی 
کتاب »من انقلابی ام« بازخوانی برجس��ته ترین 
مواض��ع انقلاب��ی رهبر معظم انق��لاب، حضرت 
آیت الله خامنه ای در بازه زمانی س��ال های 1368 
تا 1394 را منتش��ر ک��رد.  مرتضی مهدوی این 
کتاب را در 2 فصل و 8 بخش گردآوری و تدوین 
کرده است. در فصل اول به مواردی چون  موضع 
رهبری در قبال کشورهای غربی )آمریکا و اروپا(، 
رژیم اشغالگر قدس و حمایت از جریان مقاومت، 
چالش انرژی هسته ای و بیداری اسلامی پرداخته 
شده اس��ت.  فصل دوم شامل مواضع رهبری در 
بعد سیاست داخلی همچون فتنه 18 تیرماه سال 
1378، فتنه سال 1388، مواضع انقلابی رهبری 
در قبال مسائل فرهنگی و اهتمام رهبری به تعمیم 

انقلابی گری در همه ارکان و شئون نظام است.

بهدنبالاستیفایحقوقملت
رئیس س��ازمان فرهنگی- هنری شهرداری 
تهران از حمایت این س��ازمان از پویش مردمی 
جلوگیری از برداشت غیرقانونی اموال ملت ایران 
در آمریکا خبر داد. به گزارش فارس، دیروز پرویز 
پرس��تویی، دبیر کمپین مردم��ی جلوگیری از 
برداشت غیرقانونی اموال ملت ایران در آمریکا، 
با محمود صلاحی، رئیس س��ازمان فرهنگی- 
هنری شهرداری تهران دیدار کرد.  در این دیدار 
که حبیب احمد زاده نویس��نده و معصومه  آباد، 
نویسنده و عضو شورای اسلامی شهر تهران نیز 
حضور داشتند، پرویز پرستویی با تاکید بر قدرت 
ملت ایران در ایستادگی در برابر ظلم قدرت های 
جهانی گفت: این کمپین مردمی به دنبال این 
اس��ت که از روش های قانونی و مدنی حق ملت 
ایران را اس��تیفا کند و به جهانیان نش��ان دهد 
هرگز نخواهیم گذاشت حق فرزندان این کشور 

از گلوی هیچ کسی براحتی پایین رود.    

اکرانخصوصیفیلم»بادیگارد«
برایناشنوایان

فیل��م »بادیگارد« آخرین س��اخته ابراهیم 
حاتمی کیا به شکل خصوصی برای ناشنوایان در 
سالن اصلی پردیس سینمایی آزادی اکران شد.  
به گزارش تس��نیم،  این مراسم که با حضور 2 
بازیگر اصلی فیلم پرویز پرستویی و مریلا زارعی 
و مجری طرح فیلم پژمان لش��کری پور برگزار 
می ش��د با استقبال کم نظیر ناش��نوایان عزیز 
مواجه ش��د، به گونه ای ک��ه تمام صندلی های 
س��الن اصلی پردی��س س��ینمایی آزادی اعم 
از س��الن اصلی و بالکن پر ش��د و تع��دادی از 
مخاطبان نیز به صورت ایستاده فیلم را تماشا 
کردند. پرویز پرستویی و مریلا زارعی 2 بازیگر 
توانمند س��ینمای ایران پس از خاتمه نمایش 
فیلم نسبت به تجربه تماشای فیلم با هموطنان 
عزیز ناشنوا ابراز خوشنودی کرده و آن را امری 
متفاوت و دلنش��ین برای خود به عنوان بازیگر 

سینما دانستند.

محمدرضاکردلو: درس��ت در روزهایی که حس��ن 
روحان��ی آب خوردن م��ردم را نیز به تحریم ها گره 
می زد، علی جنتی، وزیر ارش��اد دولت یازدهم ادعا 
کرده بود باید تحریم ها برداش��ته ش��ود تا ش��رایط 
برای س��اختن فیلم های فاخر مهیا شود. این ادعای 
تبلیغی که مانند همه گفتارهای اهالی پاس��تور در 
آن ای��ام برای حصول توافق ب��ه هر قیمتی صورت 
می گرفت، منطقی به نظر نمی رسید، چرا که فاخر 
بودن فیلم های ساخته شده پیشین را با چالش مواجه 
می ک��رد. به عبارت دیگر این س��وال را در اذهان به 
وجود می آورد که آیا پیش تر و در همه این س��ی و 
چند س��ال که تحریم های مختلف وجود داش��ته، 
آیا هیچ فیلم فاخری ساخته نش��ده بود؟ از طرفی 
انتظارات برای دوران پساتحریم را نیز افزایش می داد. 
دورانی که با گذشت بیش از 6 ماه از آغاز برجام هنوز 
ش��روع نشده است، چرا که »تقریبا هیچ« تحریمی 

برداشته نشده است.
هرتوافقیبهترازعدمتوافق ■

در ای��ن می��ان وزارت فرهنگ ک��ه مانند دیگر 
دس��تگاه های دولت یازدهم خود را تمام و کمال در 
اختیار ظریف و مذاکرات قرار داده بود، حتی خبردار 
نشد که دستگاه دیپلماسی با کنار هم نشاندن عکس 
6 کارگردان ش��عار جناح غربگرا را مطرح کرده و در 
تصویری که س��اخته، نوشته بود: هیچ توافقی بدتر 
از عدم توافق نیست. ظریف معتقد بود این کمپین 
برای افکار عمومی خارج از کش��ور ساخته شده بود 
و خبرگزاری ها محتوای آن را در سایت های داخلی 
منتش��ر کردند و وزارت امور خارجه نمی خواس��ت 
داخل کش��ور م��ردم از چنین کمپین��ی با چنین 
شعاری مطلع شوند. در این بین اما مجید مجیدی 
توضیحاتی ارائه می دهد: شعار »هیچ توافقی بدتر از 
عدم توافق نیس��ت« مورد تایید امضاکنندگان این 

حرکت نیست.
کدامعقلسلیمیمیپذیرد؟ ■

مجیدی با تایید درخواست وزارت امور خارجه از 
کارگردانان برای دفاع از مذاکرات می گوید: از سوی 
آقای محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه با ما تماس 
گرفته و خواسته شد عده ای از هنرمندان که وجهه 
بین المللی دارند در مسیر مذاکرات هسته ای و برای 
احقاق حقوق حقه مردم ایران، دولت را یاری رسانند 
و به همین منظور پوستری از سوی وزارتخانه آماده 
شد که ما نیز آن را تایید کردیم و موکدا تشکیل یک 
کمپین را رد می کنم.  من بشدت این تعبیر غلط را 
که شعار »هیچ توافقی بدتر از عدم توافق نیست« به 
حرکت ما نسبت داده است، رد می کنم و این سوال را 
می پرسم که کدام عقل سلیمی می پذیرد ایران به هر 

قیمتی بر سر پرونده هسته ای با غرب به توافق برسد 
ک��ه اگر قرار بود هر آنچه آنها می گویند ما بپذیریم، 
مذاکرات تاکنون چندین بار به نتیجه رس��یده بود. 
حلال همه مش��کلات دانستن برجام، پیش و پس 
از توافق، موجب ایجاد توهم در س��طوحی از وزارت 
ارشاد می شود تا آنجا که برخی زیرمجموعه های این 
وزارتخانه با برگ��زاری همایش های مختلف تلاش 
می کنند برجام را یک فرصت تعریف کنند و برخی 
شوربختانه دوران هنری و فعالیت های فرهنگی خود 
را به 2 بخش پیشابرجام و پسا برجام تقسیم کردند. 
برخی دیگر حتی تلاش کردند فروش بالای سینما 
در ماه های گذش��ته را به »برج��ام« و »دوران تازه« 
نسبت دهند. دورانی که البته هنوز آغاز نشده است! 
در ای��ن میان در یک��ی از همایش ها با عناوینی که 
پسوند »پس��ابرجام« را نیز به همراه داشت، یکی از 
اس��اتیدی که به عنوان س��خنران حضور یافته بود، 
تصمیم برگزارکنندگان این همایش ها را به چالش 
می کش��د: »کدام برجام، برجام و توافق فقط حرف 
است. هنوز در انتقالات بانکی مشکلات مرتفع نشده 
اس��ت، چه انتظاری برای تاثیر برجام بر انیمیش��ن 
داری��د، م��ا در دوران قبل خیلی راحت ت��ر از امروز 
کار می کردیم«. این سخنان اگرچه با واکنش هایی 
انفعالی مواجه می شود اما تقریبا همه پذیرفته اند که 
برجام آبی برای فرهنگ و هنر گرم نکرده است، چرا 
ک��ه »اگر برجام بیل زن ب��ود، باغچه خودش را بیل 

می زد« و در حوزه تعاملات و در عمل اتفاقات بهتری 
رخ می داد نه اینکه به فاصله ای کمتر از خشک شدن 
امضای توافق علاوه بر همه سوئیفت های حل نشده، 
آمریکا 2 میلیارد دلار از اموال ملت ایران را مصادره 

کند! و چیزی بدتر از »تقریبا هیچ« اتفاق بیفتد.
کن،فروشبالایسینماوبرجام ■

همانطور که گفته شد توهم پس از امضای توافق 
باعث ش��د برخی، فروش های اخیر در سینما را هم 
به خاطر برجام بدانند و ادعا کنند برجام باعث شده 
س��ینماها با رونق مواجه ش��وند. اخیرا حتی جایزه 
بردن فروشنده فرهادی در کن را هم به تلاش های 
ظریف نس��بت داده اند تا جایی که این موضوع تیتر 
یک برخ��ی روزنامه های ذوق زده نیز ش��د. چیزی 
ش��بیه ادعای مدیران قبلی مبنی بر لابی کردن با 
اسکار! برای جایزه گرفتن »جدایی نادر از سیمین«. 
به طور طبیعی هر چقدر آن ادعا به لطیفه ش��بیه 
است، ادعای ربط برجام و موفقیت فروشنده در کن 
خنده دار تر است.  درباره فروش بالای سینما هم ربط 
دادن فروش فیلم های من س��الوادور نیس��تم و 50 
کیلو آلبالو به »پسابرجام« علاوه بر خنده دار بودن، 
مضحک هم هس��ت. آنجا که ادعای س��اخت فیلم 
فاخر توسط مدیران فرهنگی در دوران بعد از توافق 
با فروش فیلم هایی چون 50 کیلو... و سالوادور نیستم 
پیوند می خ��ورد. در واقع این روزها منظور ادعاهای 
پیشین درباره فیلم فاخر را بهتر می فهمیم. حال آنکه 

رونق مربوط به ف��روش نمونه هایی مانند 50 کیلو 
آلبالو، نمی تواند مورد قبول جنتی باشد، چرا که بارها 

در مخالفت با این فیلم سخن گفته است.
ادعایتازهدربارهرونقسینماها ■

علی جنتی بتازگی گفته اس��ت: بازگشت رونق 
به فضاها و س��الن های س��ینما موجب شده است، 
مجتمع های تجاری برای فروش بیشتر، سالن های 
س��ینمایی هم ایجاد می کنن��د. از آنجایی که روند 
ساخت این مجتمع ها فرآیندی بیش از 10 سال را 
طی می کند و اساس��ا نمی تواند ربطی به این دولت 
داش��ته باش��د، توجه به این نکته نیز مهم است که 
وقتی از رونق س��ینماها س��خن به می��ان می آید، 
بحث بیشتر معطوف به تهران است و در تهران نیز 
پردیس های سینمایی غالبا توسط شهرداری بنا شده 
است. در واقع رونق سینما پس از تغییر نگرشی که 
در خود سینماداران و توجه به پردیس های سینمایی 
ایجاد ش��د، روند روبه رش��د گرفته اس��ت. مدیران 
س��ینمایی در ماه های اخیر با انتقادات گسترده ای 
مواجه بوده اند. فرهاد اصلانی در نوشته ای با دفاع از 
س��ینماگران به ایوبی کنایه زده بود که فقط اشعار 
مولانا را حفظ می کند. علیرضا رئیسیان هم ایوبی را 
مربی والیبالی دانسته بود که در فوتبال موفق نیست. 
با این همه س��وال اساس��ی اینجاست که توفیقات 
سینمای کم توفیق )اگر توفیقی باشد( ایران چگونه 

به پای دولت یازدهم نوشته می شود؟

ازتلاشبرایتوافقبههرقیمتیتا»دستهایخالی«

عایدیسینماازبرجام؛هیچاز»تقریباهیچ«
اخبار
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علی  اسماعیلدوس�ت: مرتض�ی
جنتی در حاشیه مراسم رونمایی 
از طرح جامع فرهنگی، ورزش��ی و گردشگری قشم 
عنوان داشت: »در شرایط کنونی صاحبان سینماها 
احس��اس می کنند سینما رش��د داشته و فیلم های 
س��ینمایی طرفدار پیدا کرده اس��ت ب��ه طوری که 
برخی س��ینماهای ما در طول شبانه روز متقاضیانی 
برای دیدن فیلم ها دارند«. این اظهارنظر متولی اصلی 
فرهنگ و هنر در حالی بیان شد که برای رشد فروش 
فیلم ها که در اکران نوروزی سینماها به شکلی حبابی 
رخ داد و س��پس ب��ه تنزل درآم��د، می توان دلایلی 
مغایر از آنچه مدنظر وزیر فرهنگ و ارش��اد اسلامی 
بوده اس��ت را مطرح کرد ک��ه یکی از مهم ترین آنها 
افزایش ظرفیت سالن های س��ینمایی در یک سال 
اخیر از جمله با تاس��یس پردیس های سینمایی در 
نقاط مختلف ش��هر به همت شهرداری تهران است 
که براساس آمارها چیزی در حدود 50 درصد فروش 
کل س��ینماها از وجود همین پردیس هاس��ت. این 
مجتمع های تجاری- هن��ری چندمنظوره در حالی 
به رونق فروش فیلم های در حال اکران افزوده است 
که تلفی��ق و ترکیب فضاهای تفریحی و تجاری که 
یکی از مولفه های زندگی مدرن شهری در کشورهای 
پیش��رفته اس��ت، موجب جذب افرادی می شود که 

بخشی از آنها مخاطبی از پیش تعیین شده برای ورود 
به سینما نیستند اما به دلیل حضور در فضای تجاری 
و خرید از بوتیک های مجتمع علاقه مند می شوند تا 
زمانی را برای تفریح و تماشای فیلم در سالن سینما 
بگذرانند و این مس��اله ارتباطی ب��ه دولتی خاص یا 
سازمان سینمایی فعلی چنانکه بیان شده ندارد.  برای 
نمونه پردیس سینمایی »کورش« در غرب پایتخت 
با 14 سالن س��ینما و در اختیار داشتن توان بخش 
خصوصی یکی از مهم ترین دلایل رونق سینماها بوده 
و ب��ا افزودن 2800 صندلی به ظرفیت س��ینماهای 

کش��ور نقش مهمی در رونق سینماها داشته است.  
موارد دیگری را هم می توان در افزایش فروش فیلم ها 
در سال های اخیر مطرح کرد که از جمله آنها وجود 
تبلیغات فیلم ها و نیز بی رقیب شدن سینماها برای 
جذب مخاطبان علاقه مند به آثار تصویری بوده است، 
چنانکه پس از شکست هجمه تصویری شبکه های 
ماهواره ای و نزول فاحش س��طح کیفی س��ریال ها 
همچنین بی رونقی مجموعه های تلویزیونی داخلی که 
دلایلی متعدد بر آن وجود دارد، س��ینما تنها گزینه 
مناسب برای رجوع مخاطبان برای تماشا بوده است 

و همانطور که اشاره ش��د وجود سالن های شیک با 
امکانات جدی��د صوتی و تصویری و چیدمان جذاب 
فضاهای ایجادشده در مجتمع ها امکانی برای رغبت 
مردم به حضور در س��الن های سینما شده است. اما 
مس��اله مهمی که در نگاه متولی��ان فرهنگ و هنر 
نادیده گرفته می شود، افزایش قیمت بلیت سینماها 
در سال های اخیر است. در واقع آنچه در آمارها مورد 
لح��اظ قرار می گیرد میزان فروش فیلم ها و نه تعداد 
صندلی های تکمیل شده در سالن ها است، از این رو 
وقتی از سوددهی در سینما یاد می شود و ناظر به رشد 
ظرفیت مخاطب می شود، قیاسی درونی از سال های 
متمادی بدون توجه به میزان افزایش قیمت ها دارد. 
بدیهی اس��ت وجود فیلم های ارزنده و قابل قبول در 
بهره مندی از میزان رضایت مخاطب تاثیرگذار خواهد 
بود و هنگامی که آثاری مطلوب وجود نداشته باشد 
یا مخاطب پس می زند یا ناچار به محصولات موجود 
بسنده می کند که می تواند در درازمدت منجر به نزول 
ذائقه مخاطب شود. از این رو وقتی به کلیت فیلم های 
اکران شده در این سال ها نظر بیفکنیم، شاهد وجود 
فضای��ی قابل توجه نخواهیم بود و اکران آثار کمدی 
در سطحی سخیف نشانه ای از تلاش متولیان سینما 
برای جهت دهی مس��یری قابل قبول نبوده است تا 

منتج به اعلام افتخار از سوی شان شود! 

ابوالفض�لکوش�کباغی*:خیلی از 
م��ا احتمالا »نماهن��گ ارغوان« را 
دیده ای��م و از آن لذت برده ایم و دوباره آن را دیده ایم 
و هر دفعه که نگاه مان میهمان ارغوان شد احساسی 
داش��تیم که به دل مان نشس��ت و اینگون��ه بود که 
دل های مان ارغوانی شد. می بینیم که چگونه هزینه 
نه چندان زیاد و ش��عر س��اده و صدای نوجوانان تازه 
بالغ، دل ها را به تکاپو می اندازد و افراد را س��ر ش��وق 
می آورد. چهره نوجوانان معصوم و دوست داشتنی در 
این نماهنگ به زیبایی آن افزوده اس��ت و چش��م را 
جلا می دهد. اصلا دلیل گیرایی ارغوان می تواند همین 
باشد چرا که از دل برآمده و لاجرم بر دل می نشیند و 
خدا می داند که ارغوان حرف دل خالص است.  آری! 
ارغوان حرف دل نسلی است که سال های عشق بازی 
عارف��ان دل ش��ب در خاك ه��ای رملی کوش��ک را 
ندیده اند و پندارشان این است که شهدا هستند حتی 
اگر ما خود حجابیم. این حرف، حرف دل جاماندگانی 
اس��ت که س��ودای حلب و زینبیه در سر دارند و هر 
موقع تابوت شهید می بینند عقده دل شان باز می شود، 
تو گویی آنها می دانند که همه چیز کائنات به دست 

این سالکان الی الله است و خدا رحمت 
کند حاج حسین خرازی را که می گفت: 
»رفقا! مواظب باش��ید که اگر ش��هید 
نشویم باید بمیریم.« و تو چه می دانی 
شهادت چیس��ت؟! آنگاه که عاشق در 
بالاترین درجه به معشوق خود نزدیک 
می ش��ود و پایکوبان شمع عشق را در 
می یابد و عاش��قانه بزرگ ترین دارایی 

خود یعنی جان شیرین را در راه یار فدا می کند. چه 
در آب های اروند، چه در خاك های نرم کوشک و چه 
در خیابان های حلب! این اس��ت صدای نسلی که از 
کودکی خادم این خاندان باکرامتند و اینها نوجوانانی 
هس��تند که آرزو می کنن��د در راه این عترت حبیب 
مظاهر ش��وند و خدا اصحاب سیدالشهدا را بیامرزد 
که با سرمس��تی رسم عاشق و معش��وق را به ما یاد 
دادند. نسلی که در میان این همه تعصبات و جاهلیت، 
ف��ارغ از مرزبندی های دهه ای خود را از دهه 60 و70 

گذرانده اند و عش��قی به ط��ول تاریخ 
بشری دارند و این عشق جز با ریختن 
خون خود در راه یار به وصال نمی رسد 
و من چه می دانم وصال چیست؟! نسلی 
استکبارستیز که می دانند این راه قدس 
 اس��ت ک��ه از کربلا و دمش��ق و حلب 
می گذرد، اصلا همین اش��تراکات بین 
این نسل و ارغوان باعث شد تا ارغوان، 
ارغوان شود و دوست داش��تنی. این نه تنها کار گروه 
نس��یم قدر بلکه حرف های ارغوانی دل ما بود که به 
آینه تصویر آمد و کفر اسرائیل را درآورد. دل هایی که 
با تأسی از سالار شهیدان می خواهند بنویسند لبیک 
یا زینب و پایینش را امضا کنند، این دل ها هس��تند 
که به نجفی ها و دهقان ها و صدرزاده ها و بیضایی ها و 
ذوالفقاری ها تبدیل می شوند که نفس شام و عراق را 
بریده اند و با دستی مشت کرده و دلی فراخ در مقابل 
نظام اموی جهان از ش��رق تا غرب عالم ایس��تاده اند. 

آری! هنوز بس��یار داریم امثال ابراهیم هادی و سلام 
خدا بر آنان باد و شفاعت آنان نثار من!

م��ن که نه دل رفت��ن دارم و نه پای ماندن و هر 
از گاهی قلم را می فرس��ایم  برای ادای دین و خدا از 
س��ر تقصیرات و شرمندگی های من بگذرد. من چه 
دارم بگویم وقتی که جلویم را بگیرند و بپرسند وقتی 
عمه س��ادات در محاصره دشمن بود چه می کردی؟ 
ای غوطه ور در مرداب ش��هوات! وای بر من! چه دارم 
بگویم جز شرمندگی و چه شعاری دارم جز »شهدا 
بی عرضه ایم«؟ اما من به عنوان یک دهه هفتادی و 
البته نزدیک به 80 می توانم بگویم که دهه هفتادی ها 
و هشتادی ها فقط آنهایی نیستند که برای »هیچ« 
میتینگ می گیرند و حتی نمی توانن��د خود را اداره 
کنند، جنس اصیل و ناب دهه هفتادی و هش��تادی 
همین هایی هستند که با اخلاص در ارغوان می گوید 
»چونان زنم به پیکر غاصب شام و عراق/ که بند بند 
وجودش ز هم گسسته شود« و تهش می شود شهید 

محمد دهقان امیری و عباس دانشگر!
*دانشآموزپایهسومدبیرستانوعضوشورای
استانیانجمناسلامیدانشآموزیتهران

تأملیبراظهارنظروزیرارشاددربارهرونقسینماها

افتخارازجیبدیگران!

دانشگرهاودهههشتادیهایارغوانی

نگاه

یادداشت


